
ZÁPIS 

 z 3. jednání komise rady města pro životní prostředí konaného dne  

12. 4. 2023, terénní setkání komise, Vávrovské rybníky 

 

Přítomni: Bc. Tomáš Kubín, Vladislav Hadáček, Mgr. Bc. Jiří Heller, RNDr. Jiří Kaňa, 

Ph.D., Ondřej Lee Stolička, Ph.D., Petr Schwarz, Ing. Ondřej Trtílek, 

MUDr. Libor Zdařil 

Omluveni:   Jitka Houdková, Martin Novotný 

Hosté:   náměstkyně primátorky Zuzana Kudláčková 

   náměstek primátorky JUDr. Ing. Tomáš Bouzek 

Setkání se mimo dalších účastnili 

Ing. Zdeněk Klimeš, vedoucí odboru životního prostředí, zemědělství a lesnictví 

prof. RNDr. Jaroslav Vrba CSc., přírodovědecká fakulta JU 

Ing. Jiří Staněk, jednatel společnosti Lesy a rybníky města České Budějovice 

 

Program: 

Představení koncepce úprav Vávrovských rybníků 

Účelem a cílem setkání a prohlídky Vávrovských rybníků v terénu bylo seznámení se s koncepcí 

jejich úprav. MUDr. Zdařil, který setkání připravoval, je koncipoval jako nejenom informační, 

ale také jako kontaktní mezi zástupci kraje, společnosti Lesy a rybníky ČB, představiteli 

samosprávy SM ČB a magistrátem ČB a zástupci Jihočeské univerzity. 

Koncepci, časový harmonogram přímo v terénu účastníkům objasnil a detailně prezentoval 

Ing. Klimeš. Účastníci dostali odpovědi na dotazy a zároveň vznesli mnoho podnětů k další péči 

o území. Setkání splnilo svůj účel – relativně radikální zásahy, které budou přinášet řadu 

provozních problémů, ale které mají své odborné důvody, byly dobře osvětleny a mají podporu 

všech zúčastněných. 

Podrobnosti v příloze – podkladu pro setkání, 

 

Setkání bylo ukončeno v 19:00.   

 

V Českých Budějovicích 24. 4. 2023   Zapisovatel: Tomáš Kubín  

  



Příloha: výtah z podkladů vypracovaných organizátorem setkání MUDr. Zdařilem: 
 
Hlavním cílem jednání je seznámit členy komise s chystaným záměrem rekultivace oblasti 
Vávrovských rybníků a částečně také přiblížit problematiku hospodaření Společnosti Lesy a 
rybníky Českých Budějovic v širším aspektu. 
 
Jednání si mimo jiné klade i za cíl setkat se na místě s hlavními zástupci do projektu i péče 
zapojených institucí, tedy Magistrátu ČB, komise pro životní prostředí, Odboru životního 
prostředí Jihočeského Kraje, společnosti Lesy a rybníky Českých Budějovic a Jihočeské 
Univerzity. Toto setkání by tak mělo umožnit seznámit se stávajícím stavem realizace projektu, 
s novými okolnostmi a problémy při jeho realizaci a v neposlední řadě usnadnit finalizaci 
projektu v podobě, která bude přinášet co největší přínos obyvatelům města, správcům oblasti 
i jeho návštěvníkům. 
 
Bližší informace k realizaci projektu dodává Ing Zdeněk Klimeš (vedoucí odboru životního 
prostředí JČ kraje): 
 
Projektový záměr je v plném znění k dispozici na našem webu: https://zp.kraj-
jihocesky.cz/regenerace-stanovist-pro-predmety-ochrany-a-vybudovani-navstevnicke-
infrastruktury-v-evl-vrbenske-rybniky-v-lokalite-vavrovske-rybniky.html 
  
Jinak pro další postup je důležitý plán péče: https://zp.kraj-jihocesky.cz/plany-pece-okres-
ceske-budejovice.html (Vrbenské rybníky) 
  
Důležitý je také zřizovací předpis, který je k dispozici na: https://www.kraj-
jihocesky.cz/legislativa-kraje, konkrétně https://www.kraj-jihocesky.cz/ku_file/92428/0 
  
Nicméně dovolím si pár poznámek, které si myslím jsou do budoucna extrémně důležité. 
  

1. Vrbenské rybníky (EVL a PR) a další navazující rybníky v ptačí oblasti Českobudějovické 
rybníky (Haklovy Dvory) patří mezi nejvýznamnější rybniční soustavy v Jihočeském 
kraji, ale i v ČR. Je proto velmi důležité zvážit priority služebnosti rybníků. Pokud 
chceme rozvíjet služebnost ochrany přírody, a tedy i mimořádnou atraktivitu pro 
obyvatele, návštěvníky, ornitology, milovníky přírody, mládež atd., je to v přímém 
rozporu s požadavky na hospodářskou výrobu (čím větší zisky chceme, tím roste 
intenzita hospodaření). Myslím, že by bylo dobré najít ekonomický model hospodaření 
LaR v této souvislosti. I když ochranné podmínky omezují rybáře, kteří dostávají 
náhrady od státu, kraje, a to včetně rozsáhlých investic do péče lokalitu, neměly by být 
tlačeni ke generování zisku a platby nájmů apod. vůči městu ČB. Samo město by mělo 
rozhodnout, která služebnost je prioritní a motivovat společnost k extenzivním 
formám hospodaření. 

2. Jako další etapu (III.) bychom rádi jednali o přípravě revitalizace zbývající části rybníku 
v PR Vrbenské rybníky (Nový Vrbenský, Starý Vrbenský, Černiš, Dasenský, Starý 
Houženský, popř. Starohaklovský a Novohaklovský – problematické, možná pak IV. 
etapa). Myslím, že postup by mohl být jediný možný, a to stejným způsobem jako 
Domin Bažina a Vávrovské. Dotační tituly OPŽP budou pro lokality NATURA 2000 
nastaveny velmi podobně, jako v minulém období. 
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Oblast Vrbenských a Vávrovských rybníků je zcela unikátní, a proto byla zařazena mezi 
Evropsky významné lokality. Má obrovský potenciál pro využití nejen ve smyslu 
hospodářských, ale i enviromentálních, rekreačních a environmentálně výchovných aspektů.  I 
proto je rozvoji území věnován zájem jak Magistrátu města, tak Jihočeského kraje 
 
V minulém funkčním období bylo schváleno na návrh komise pro životní prostředí rady města 

Doporučení jednateli L a R ČB, které zohledňuje zmíněné fenomény v rámci hospodaření na 

majetcích města i v širším rozsahu.  


